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88498436سرويس فرهنگي

    معصومه طاهري
محمد هادي نعمتي، دوره ديده انجمن 
سينماي جوان و مؤسسه شهيد آويني 
است كه چند سالي مي ش�ود آستين 
همت بالا  زده و به همراه دوستانش يك 
كار خاص را در فضاي مجازي آغاز كرده 
است؛ كاري كه به قول خودش از هيچ 
شروع ش�د و با وجود همه ناملايمات و 
مشكلاتي كه بر سر راه بود توانست آن 
را سرپا نگه دارد؛ كاري كه نامش تقريباً 
ب�راي همه ما آشناس�ت و ك�م و بيش 
مخاطب برنامه هاي آن بوده ايم. »راديو 
ميقات« اولين راديوي اينترنتي كشور 
اس�ت كه توليد كار راديويي در فضاي 
مجازي دارد و با وجود تعدد رسانه هاي 
تصويري همچن�ان تأثيرگذار اس�ت. 
فرصتي دست داد تا با اين جوان فعال 
در عرصه رس�انه گپ وگف�ت كوتاهي 
داشته باشيم تا از زبان خودش درباره 
اين راديوي اينترنتي بيش�تر بدانيم. 

          
چرا اسم كار را ميقات گذاشتيد؟

ما روزي كه مي خواستيم راديو را تأسيس 
كنيم تصمي��م گرفتيم اس��تخاره كنيم، 
جالب است بدانيد در استخاره با قرآن آن 
آيه اي آمد كه حضرت موس��ي به ميقات 
م��ي رود، همين باعث ش��د تا ب��ا عزمي 
راسخ تر كار را دنبال كنيم و اسم مجموعه 
خودمان را صداي ميقات گذاشتيم؛ يعني 
وعده گاهي كه هم مكانش مشخص است 

و هم زمانش. 
از چه زماني به فك�ر راه اندازي 

چنين كاري افتاديد؟
صداي ميقات از س��ال 88 تصميم گرفت 
يك كار فرهنگي را انجام بدهد و اصلي ترين 
دليلي كه كار را شروع كرديم، خلأ فعاليت 
رس��انه اي به خصوص در فض��اي مجازي 
توس��ط نيروهاي انقلابي بود. بع��د از آن 

اتفاقات سال 88 احس��اس كرديم بايد به 
ميدان عمل بياييم و ي��ك حركتي انجام 
بدهيم. قبل از آن بچه ها زياد كار رسانه اي 
و مديا انجام نداده بودند و تا سال 89 تقريباً 
مي شود گفت ما حين اينكه در حال آموزش 
بوديم و آموزش مي ديديم، دنبال اين بوديم 
تا كار تازه اي را براي مخاطب امروز دنبال 
كنيم. يادم اس��ت كه همان س��ال ها بود 
فرشيد منافي، مجري صدا از راديو جوان 
خارج ش��ده و به غرب رفته ب��ود و او آنجا 
راديو پس فردا را تأس��يس كرده بود. بعد 
از اين ديديم دوس��تان ديگر ما هم كه كار 
فرهنگي انجام مي دهند بيش��تر به سمت 
فعاليت در فضاي مستند، كليپ و سايت و 
خبرگزاري هستند و در اين حوزه كم كاري 
شده است، بنابراين احساس كرديم چيزي 
كه الان لازم داريم، راه اندازي يك راديوي 

اينترنتي است. 
خب چرا راديوي اينترنتي؟

چون هم هزينه توليد محتواي آن خيلي 
پايين بود و هم اينكه مي شد بچه ها را در 
اين موضوع سرخط كرد. در حقيقت بايد 
بگويم محسن اردستاني كه آن موقع مدير 
س��ايت مبارز كليپ بود، پيشنهاد راديو 
اينترنتي را به م��ا داد و ما كار را ش��روع 
كرديم. فرد نيكوكاري يك دفتر 30 الي 
40متري را در اختيار ما قرار داد و آنجا را 
به استوديويي براي كار تبديل كرديم. بعد 
با پتو، متكا و اين چيزها فضا را آكوستيك 
كرديم ت��ا اينكه اولي��ن برنامه هايمان را 
22 بهمن سال 89 روي خط فرستاديم و 
كارمان شروع شد. بر اين اساس تصميم 
گرفتيم ت��ا هفته اي يك ب��ار يعني فقط 
پنج شنبه ها برنامه داشته باشيم. كم كم 
كار ادامه پيدا كرد و آن را توسعه داديم. 
بعد از آن احسان محمد حسني از سازمان 
رس��انه اي اوج كه كار را ما ديده بود و آن 
را ايده مناس��بي مي دانست براي همين 

كمك كرد اس��توديوي بهتري در همين 
دفتر بسازيم و كار را به صورت حرفه اي تر 

دنبال كنيم. 
ش�ما اولين رادي�وي اينترنتي 
هس�تيد. عمده موضوعاتي كه 
دنبال مي كنيد چ�ه چيزهايي 

است؟
تولي��دات ما عمدت��اً ش��امل برنامه هاي 
اجتماعي، سياسي، اخلاقي، شهدا و جنگ 
و آخرالزماني است. در واقع توليدات صداي 
ميقات با توجه به موضوعات روز جامعه و 
بحث ه��اي پيرامون كش��ور و همچنين 
موضوعات سياسي- اجتماعي و شبهات 
ديني رايج تنظيم شده است تا اثرگذاري و 
آموزشي بهتري به خصوص براي نوجوانان 
و جوانان در فضاي مجازي داشته باشيم 
به همين منظور براي اس��تفاده كاربران 
سايتي هم داريم كه مي توانند موضوعات 

را در آن بهتر دنبال كنند. 
مهم تري�ن ويژگي ه�اي راديو 

ميقات چيست؟
به نظر من مهم ترين دستاورد راديو ميقات 
را ام��روز مي توان��م آموزش هاي��ي كه به 
افراد مختلف داده اس��ت بدانم. اينكه يك 
مجموعه اي بدون هيچ چيزي، يعني از صفر 

و عدم شروع شده و مشغول كار رسانه اي 
است و ثابت كرده خواستن توانستن است. 
مي شود راديويي اينترنتي راه اندازي كرد و 
از طريق آن حرف هاي آن شهر يا حرف هاي 
آن روستا را زد. كاري كه نمونه اش در راديو 
»ري نه« يا »راديو افغانستان« بروز و ظهور 

پيدا خواهد كرد. 
همكاران شما در اين راديو چند 

نفر هستند؟
كس��ايي كه با رادي��و ميق��ات همكاري 
مي كنند جمع��اً حدود 30 ال��ي 40 نفر 
هس��تند، ولي خوب اين تعداد كم و زياد 
هم مي شود.گاهي شايد ما با يك، دو يا سه 
يا  چهار نفر مداوم تر كار كرديم. گاهي هم 
افراد جدا شدند يا  ما در آن بخشي كه كار 
مي كرديم لازم نديديم كار بكنيم. در كل 

نيروهاي ثابت و يكنواخت نيستند. 
همه متخصص رسانه هستند؟

نه، لزوم��اً مث��لًا طلبه ه��ا ي��ا بچه هاي 
خوش صداي��ي ك��ه در مس��ير اربعي��ن 
آشنا مي ش��ويم يا در اردوهاي جهادي و 
هيئت ها افرادي كه تن صدايشان زنگ و 
آهنگ خوبي دارد، انتخاب مي كنيم و با 
آنها گپ مي زنيم و مي آيند. يك آموزش 
س��اده مي بينند س��پس كار نريتوري را 

شروع مي كنند. 
صداي خيل��ي از اي��ن بچه هاي��ي را كه 
گفت��م ممك��ن اس��ت در مس��تند ها و 
موشن گرافي هاي خيلي خوب صدا وسيما 
شنيده باشيد. همه اينها در مجموعه ميقات 
آموزش ديده اند و كارشان حرفه اي است. 
در كنار كمك به ما از طريق هنري كه به 

دست آورده اند ارتزاق هم مي كنند. 
فكر مي كني�د تأثيرگذارترين 
خروج�ي كارهايتان چ�ه بوده 

است؟
به نظرم برخي برنامه ها در حد خودشان 
بس��يار اثرگذار و جاذب ب��راي مخاطبان 
بوده ان��د؛ مث��لًا يك��ي از تأثيرگذارترين 
برنامه ه��اي راديوي��ي ما برنام��ه »زنگ 
بيداري« اس��ت كه در بعد اجتماعي كار 
مي كند و عمدت��اً با جامعه خاكس��تري 
س��روكار دارد. »گيرب��ازار« و »تلنگ��ر« 
واژه هاي��ي هس��تند ك��ه ب��ه عن��وان 
س��رفصل برنامه ه��ا اس��تفاده كرديم يا 
برنامه»گل هاي ياس« كه آن هم از جمله 
برنامه هاي تأثيرگذار بوده است. شايد در 
كانال خودمان زياد بازديد نداشته باشيم، 
ولي كساني كه اين برنامه ها را از كانال ما 
برمي دارند و جاهايي ديگر نشر مي دهند 
خيلي بازديده��اي بالايي داش��ته اند به 
طوري كه م��ا فيدبك هاي��ش را از همان 

كانال ها مي گيريم. 
در بح��ث تصوي��ر ه��م فكرمي كن��م 
 »how is hosein?«تأثيرگذارترين كار
ب��وده اس��ت. در اين برنام��ه م��ا از تمام 
خارجي هاي��ي ك��ه در اربعي��ن ديدي��م 
مصاحبه گرفتيم؛ كاري به زبان انگليسي 

كه الحمدلله عالي و خوب شد.

گفت وگو با مؤسس جوان راديو ميقات

از سال 88 خیز  فرهنگي برداشتیم

فرد نيك�وكاري يك دفت�ر 30 الي 
40مت�ري را در اختيار م�ا قرار داد 
و آنجا را به اس�توديويي براي كار 
تبديل كرديم. بعد با پتو، متكا و اين 
چيزها فضا را آكوس�تيك كرديم 
ت�ا اينك�ه اولي�ن برنامه هايم�ان 
را 22 بهم�ن س�ال 89 روي خ�ط 
فرس�تاديم و كارمان ش�روع شد

 

    فرزين ماندگار   
آيي�ن پاسداش�ت ش�اعر فقي�د انق�لاب و 
دفاع مق�دس، زنده ي�اد ابوالفضل س�پهر در 
چهلمين شب شاعر سازمان اوج برگزار شد. 
مسعود ده نمكي كارگردان سينما و تلويزيون در 
مراسم پاسداش��ت ابوالفضل سپهر در نخلستان 
اوج گفت: امروز روزگار خوشنامي است و برخي 

خيلي علاقه اي به يادآوري آن روزها ندارند. 
هرچند ابوالفضل س��پهر امروز اگر بود، از آن 
گروه نبود كه دنبال خوش��نامي باشد. مجله 
شلمچه براي گمنامان عرصه فرهنگ محيط 
فعاليت بود و از آنجا كه ام��ام فرموده بودند 
جنگ ما، جن��گ عقيده اس��ت و اين جنگ 
تمام نمي ش��ود، امروز مي بينيم كه 30 سال 
است اين جنگ پس از جنگ تحميلي ادامه 
دارد و مانند ابوالفضل سپهرها، در اين جنگ 

حضور دارند. 
وي افزود: اولي��ن مرتبه كه ابوالفضل س��پهر 
به دفتر ش��لمچه آمد، به او گفتم: مي خواهي 
مبارزه كني يا دنب��ال كار مي گردي؟ او گفت: 
هردو. همان زمان دفترهاي شعرش را هم ديده 
بودم و به او گفتم كه اين اشعار احساسي به درد 

اينجا نمي خورد. 
او گفت: غير از اين بلد نيس��تم. همانجا ش��عر 
»مولا ويلا نداشت« عليرضا قزوه را به او دادم 
و گفتم: امروز اين را كم داريم. بعد براي اينكه 
كارش را ش��روع كند، گفت��م: اول بايد تلفن 
جواب بدهي و چاي بريزي، البته گمان نكنيد 
تلفن جواب دادن كار پيش پا افتاده اي بود، بلكه 
يك بخش مهم در مجله، بخش پاسخگويي به 
مخاطبان بود كه سپهر بعد از مدتي كار را ياد 

گرفت. 
حتي يادم هس��ت كه پ��س از قضاي��اي دوم 
خرداد، تلفن ش��لمچه پيوسته زنگ مي خورد 
و طوري حرف مي زدند كه انگار ما در انتخابات 
شكست خورده ايم و ما گفتيم آقاي ناطق نوري 
شكست خورده و ما چه كاره ايم؟ برخي تماس 
مي گرفتند و فحش مي دادن��د. همان زمان از 
دفتر وزير ارشاد با مجله تماس گرفتند و ما را به 

وزارتخانه احضار كردند. 
به دفت��ر آقاي اش��عري ك��ه آن زم��ان معاون 
مطبوعاتي وزير ارشاد بود رفتم و ايشان كه فرد 
متشرعي هستند، گفتند: بچه هاي نشريه پشت 
تلفن فحاشي مي كنند، گفتم: اشتباه مي كنيد. 
مخاطبان هستند كه تماس مي گيرند و به بچه ها 

فحش مي دهند.
او براي اينكه خودش مطمئن شود تلفن نشريه 
را گرفت و همين طور كه گوش��ي دستش بود، 

صورتش سرخ شد. 
ظاهراً قبل از آقاي اشعري يك نفر تماس گرفته 
بود و فحش داده بود و بچه ه��ا فكر كرده بودند، 
همان نفر قبل باز هم تماس گرفته، براي همين 
مي خواس��تند از خجالتش دربياين��د. ده نمكی 
گفت: ش��لمچه س��كوي پرواز س��پهر بود. او از 

موتوري هايي بود كه شهيد شد. 
مصطفي محدثي خراساني از ش��اعران انقلاب 
اس��لامي نيز در س��خناني عنوان كرد: ش��عر و 
ادبيات انقلاب اس��لامي در دوره هاي مختلف از 
انقلاب به شكلي هوش��مند حضور داشته است 
و به مطالبه گري پرداخته است و شك ندارم اگر 
مرحوم س��پهر امروز در ميان ما بود، مطالبه اي 
از جنس مطالباتي داش��ت كه اين روزها مردم 

ما دارند. 
وي افزود: او جرياني را در ش��عر انقلاب اسلامي 
انتخاب كرد و به جلو برد كه بسياري ناباورانه به 
آن نگاه مي كردند و تناسبي را ميان ظرفيت ادبي 
و بضاعت شاعرش نمي ديدند اما حجم گسترده 
تأثيرگ��ذاري اين جري��ان ادب��ي و مخاطبانش 
اين مسئله را به ش��كلي ديگر ثابت كرد و امروز 
نيز بزرگداشت او بدون ش��ك آيين غبارروبي از 
ارزش ها و آرمان هاي انقلاب اس��لامي است كه 

سپهر دغدغه آن را داشت. 
در ادامه اين مراسم محمدعلي صمدي پژوهشگر 
عرصه دفاع مقدس با اشاره به اولين ديدارش با 
مرحوم سپهر گفت: سال 77 در نشريه شلمچه او 
را با پاي گچ گرفته ديدم. در آن ديدار خيلي قيافه 
گرفته بود و من هم كه اخلاقي شبيه به خودش 
داشتم نشس��تم و قيافه گرفتم، اما نمي دانم چه 

شد كه با هم رفيق شديم. 
من در خلوت با او بودم اما حرف هاي معنوي كه 
در موردش گفته مي ش��ود خيلي برايم ملموس 

نيس��ت، زيرا تا زماني كه با هم بوديم، پيوس��ته 
سروكله مي زديم. 

    داوودآبادي: به خاطر شعرهاي سپهر، 
صداوسيما ما را سانسور كرد!

حميد داوودآبادي از نويس��ندگان دفاع مقدس 
نيز در ادامه اين بزرگداشت با يادكرد از مرحوم 
سپهر گفت: يادم هست وقتي شعرهاي معروف 
سپهر با مطلع »اتل متل« را در نشريه فكه منتشر 
كرديم، سازمان صدا و سيما آگهي معرفي نشريه 
ما را پخش نكرد و علتش را هم اين مسئله عنوان 
كردند كه يكي از شاعران بزرگ آن روزگار درباره 
اين اش��عار عنوان كرده بود كه اينها به حيثيت 

شعر فارسي لطمه مي زند. 
وي با بيان خاطره ديگري از ش��عرگويي مرحوم 
س��پهر گفت: با جمع��ي از دوس��تان در اتاقي 
مي نشس��تيم و خاطرات��ي از عمليات كربلاي5 
بازگويي مي كرديم. سپهر آنها را مي شنيد و زار 
مي زد و شعري از مجموعه اتل متل را با استناد 

به آنها مي سرود. 
    چهره خن�د: مي گفتن�د ش�عرهايش 

خزعبل است!
در بخش ديگري از مراس��م رحيم چهره خند از 
دوستان مرحوم سپهر با اش��اره به خصوصيات 
فردي و ادبي اين شاعر گفت: او براي مخاطبش 
بنا ب��ر اين ني��از فرهنگي روز جامع��ه اش قالب 
شهري را اختراع كرد و سرود. شعرهاي معروف 
او را كه آن را با عبارت »اتل متل« مي شناسيم، 
براي خواندن در مس��جد مي س��رود و بعدها به 
خارج از مس��جد هم رفت. يادم هست در همين 
دانشگاه تهران اس��اتيدي كه امروز هم هستند 
مي گفتند اينها خزعبل اس��ت و قاب��ل تحليل 
نيست اما سپهر به اين حرف ها اهميتي نمي داد 

و كار خودش را مي كرد. 
     صدا و سيما به آرشيو خوب خودش هم 

رجوع كند
در اين مراس��م وحيد جليلي از فعالان فرهنگي 
نيز در سخناني با يادكرد از حضور مرحوم سپهر 
در تلويزيون و در سال هاي حياتش گفت: خوب 
است كه سازمان لااقل آرش��يو خودش را مرور 
كند تا ببيند كه كارهاي خوبي هم س��اخته كه 

مي شود دوباره نمايشش داد. 
رئيس شوراي سياس��ت گذاري جشنواره عمار 
گفت: سپهر فرهنگ عمومي را به ادبيات انقلاب 
آميخته كرد. او بخش��ي از ادبيات عاميانه را كه 
كمتر مورد توجه قرار گرفته بود مورد توجه قرار 

داد و ادبيات انقلابي را در آن قرار داد. 
محمدصاق كوش��كي از ديگر فعالان فرهنگي 
انقلاب اس��لامي نيز در اين مراسم در سخنان 
كوتاهي خواستار توجه فعالان حوزه انيميشن 
و اشعار مرحوم س��پهر ش��د و گفت: او از اين 
لحاظ كه شعرهايش براي مردم آشناست ولي 
نام و نشانش مشهور نيس��ت شباهت هايي به 
فايز دشتس��تاني دارد كه بسياري از چوپان ها 
ش��عرهاي او را از بر هس��تند ول��ي نمي دانند 
شعرها س��روده كيس��ت. از اين جهت سپهر 
مي تواند با ش��عرهايش فايز جريان شعر دفاع 

مقدس ما شود. 
  روز به روز شيفته شهدا می شد

مادر ابوالفضل سپهر در پايان اين مراسم گفت: 
ابوالفضل هرقدر مي گفت و مي س��رود، بيش��تر 
ش��يفته شهدا مي ش��د. ياد ش��هدا و خاك هاي 
جنوب او را هوايي كرده بود. اگر اش��عار او به دل 
مي نش��يند به خاطر اين اس��ت كه از صافي دل 

عاشقش گذر كرده بود. 
وي افزود: او انگار براي عاشق شدن به دنيا آمده 
بود، براي خادم ش��هدا بودن، فدايي ايثارگران و 
جانبازان راه خميني بودن؛ پس��ر من برايم مايه 

افتخار بوده است. 
در پايان اين مراس��م از مادر اين ش��اعر فقيد 
تقدير و تجليل ب��ه عمل آمد. گفتني اس��ت 
در چهلمين ش��ب شاعر پاسداش��ت مرحوم 
ابوالفضل سپهر چهره هاي شاخص فرهنگي- 
ادب��ي نظي��ر حجت الاس��لام پژمانف��ر عضو 
كميس��يون فرهنگي مجلس، گلعلي بابايي، 
محمدعلي صمدي، مس��عود ده نمكي، وحيد 
جليل��ي، رحي��م چهره خند، حجت الاس��لام 
زائري، ميلاد عرفان پور، احمد بابايي، كامران 
شرفشاهي، مصطفي محدثي خراساني، سارا 
عرفاني، حمي��د داوود آب��ادي، محمد صادق 
كوشكي و تني چند از دوستان و خانواده اين 

شاعر فقيد حضور داشتند.

 از نقد صدا و سيما تا كنايه به اظهارات اخير رئيس جمهور
در پاسداشت ابوالفضل سپهر 

 اگر »سپهر« امروز  بود
  »اتل متل يه كليد« مي سرود

 دستور تأمل برانگيز 
 ميراث فرهنگي 

عليه اشتغال پايدار مردمي
   محمد صادقي

مهندس مجي��د منتظري، مدير مؤسس��ه خانه 
مس��افر در واكن��ش ب��ه مصاحبه اخي��ر معاون 
گردش��گري س��ازمان ميراث فرهنگي مبني بر 
توقف صدور مجوز به خانه هاي مسافر گفت: به  رغم 
اظهارات آقاي محب خدايي مبني بر عدم صدور 
مجوز جديد تا ساماندهي نهايي خانه هاي مسافر، 
س��اماندهي خانه هاي مس��افر قريب به دو سال 
اس��ت كه از طريق سامانه خانه مس��افر در حال 
انجام بوده و در حال حاضر حدود 10 هزار واحد 
اقامتي در سراسر كشور از اين طريق موفق به اخذ 
پروانه شده اند. وي افزود: درحالي كه تخمين زده 
مي ش��ود كه بيش از 250 هزار خانه مس��افر در 
سراسر كشور قابل شناسايي مي باشد ولي به دليل 
بوروكراسي س��نگين و ناكارآمد، فرآيند اعطاي 

مجوز به كندي صورت مي گيرد. 
منتظري ادامه داد: در حال حاضر بس��ياري از 
درخواست ها در سامانه در حال بررسي توسط 
مديران كل استاني س��ازمان قرار دارد كه اين 
پيچيدگي، فرآيند صدور پروانه براي واحدهاي 
اقامتي متقاضي را با مشكل روبه رو كرده است. 

مدير مؤسس��ه خان��ه مس��افر در عي��ن حال 
خاطرنشان كرد: از معاونت محترم گردشگري 
انتظار مي رود كه با موضع گي��ري بي طرفانه و 
از ديدگاه حاكميتي با اكوسيستم گردشگري و 
واحدهاي اقامتي و هتل ها و به صورت تخصصي 
برخورد كنند. در موضع گيري اخير ايشان مبني 
بر توقف صدور مجوز خانه مسافر و جانبداري از 
هتل ها، بخش اعظم ديگ��ري از اماكن اقامتي 
ناديده گرفته شده و نه تنها باعث ايجاد انحصار 
مي ش��ود كه خود زمينه س��از افزايش قيمت و 
كاهش كيفيت مي ش��ود، بلكه با س��لب امكان 
انتخاب فضاي اقامتي گردش��گران باعث ايجاد 
نارضايتي مردم و نقض حقوق شهروندي است 
كه منش��ور آن اخيراً توس��ط رياس��ت محترم 

جمهوري ابلاغ شده است. 
منتظري موضع اخير معاون گردشگري سازمان 
ميراث فرهنگ��ي را مغاير با اه��داف كلان دولت 
دانست و گفت: اهميت ايجاد اشتغال و دستيابي به 
اهداف اقتصاد مقاومتي و منشور حقوق شهروندي 
با موضع ايشان و جانبداري به نفع هتلداران كاملًا 
با رفتار دول��ت تدبير و اميد مغاي��رت دارد مانند 
ماجراي اس��تارت آپ هاي حمل و نقل ش��هري 
كه دولت فضاي رقابت را باز گذاش��ت. وي تأكيد 
كرد: از آنجا كه آيين نامه ايجاد و اصلاح تأسيسات 
گردش��گري و نظارت بر آنها، مصوب 94/06/04 
هيئت وزيران مي باشد و سازمان ميراث فرهنگي 
و گردش��گري موظف به اجراي اين مصوبه است؛ 
دستور شفاهي معاون سازمان غيرقانوني و كمي 
تأمل برانگيز است. با توجه به دستورالعمل اجرايي 
و قوانين حاكم بر صدور مجوز خانه هاي مس��افر، 
بيمه نمودن اماكن اقامتي، استاندارد سازي شرايط 
اقامت و سكونت جزو الزامات صاحبان خانه ها براي 
اخذ مجوز است كه در حال حاضر با توقف صدور 
مجوز موجب نارضايتي متقاضيان حائز ش��رايط 
ش��ده كه به رغم هزينه هاي س��نگين انجام شده 

موفق به دريافت پروانه نمي شوند.

 سختي هاي 
 »چهارراه استانبول« 
در سالگرد »پلاسكو« 

مصطفي كيايي در آس�تانه س�الگرد حادثه 
پلاسكو كه به جان باختن تعدادي از هموطنان 
آتش نشان منجر شد، ساخت فيلم »چهارراه 
استانبول« را س�خت و بر اساس مستندات 
موج�ود درباره اي�ن واقعه، عن�وان كرد:30 
دي ماه اولين سالگرد حادثه تلخ پلاسكو است. 
در پي اي��ن واقع��ه مصطفي كياي��ي فيلمي را 
با همين موضوع ب��راي نمايش در جش��نواره 
سي وشش��م فجر آماده ك��رده كه اي��ن روزها 
آخرين مراحل فني  خود را پشت سر مي گذارد 
و او با توجه به اينكه اخيراً داغدار از دست دادن 
مادرش شد، يك هفته  روند آماده سازي فيلم را 
متوقف كرد و احتمالاً تا چند روز ديگر آن را به 

پايان مي رساند. 
كيايي كه خود نويسندگي »چهارراه استانبول« 
را  بر عهده داشته است، درباره اينكه آيا با سختي 
يا ممانعت خاص��ي براي س��اخت فيلم همراه 
بود؟ گفت: متأسفانه س��اخت اين فيلم خيلي 
س��خت بود چون هم به عنوان بخش خصوصي 
تهيه كننده فيلم بودم و هم اينكه وضعيت طوري 
پيش رفت كه ان��گار خيل��ي از ارگان ها رغبت 
زيادي براي همكاري و همراهي در اين موضوع 
وجود نداشتند و تنها جايي كه حمايت كرد خودِ 
سازمان آتش نشاني بود، يعني چون مي دانستند 
اين فيلم درباره قضيه پلاسكو ساخته مي شود به 

ما كمك كردند.

  حسن  روانشيد*
آبان ماه سال 1394 خبري روي سايت ها آمد كه مفهوم 
آن اين بود:» تاريخ دق الباب در كشور به تاراج مي رود« 
، ش��ايد تا آن روز كسي در س��ازمان ميراث فرهنگي و 
گردشگري پيدا نشده بود تا فلسفه اين كوبه هاي دوگانه 
را روي در هاي چوبي كه هنوز هم هزاران قطعه از اين اثر 
بي بديل در سراسر كشور و به خصوص بافت هاي سنتي 
و روستاها روي درهاي چوبي خودنمايي مي كند،تفحص 
كرده باش��د. تخريب خانه هاي قديمي اگرچه مي تواند 
دل هايي را ب��ه درد آورد و خاطراتي را در مردان و زنان 
كهنس��ال اين كش��ور بلرزاند اما اين يك اتفاق جديد 
نيست و روند زندگي و تمدن بشر را ناچار مي سازد تا با 

آن در جريان باشد. 
تاريخ كوب��ه و گل ميخ آنچنان دور اس��ت كه نمي توان 
مبدأيي براي آن تعيين كرد اما از زماني كه مردم براي 
حراست از زندگي خود با اس��تفاده از چوب دري براي 
محل اسكان خود ساختند در اين فكر بودند اگر كسي 
به ديدار آنها مي آيد يا  كاري دارد به نحوي بتواند حضور 
خود را پش��ت اين س��دهاي ورود به اطلاع صاحبخانه 
برساند، از اين نظر با استفاده از دقه هاي چوبي و به  مرور 

زمان كوبه هاي فلزي و بعدها برنجي و مسي اين وسيله 
ابداع و پس  از آن و به منظور رعايت مسائل شرعي اين 
دقه ها به دو نوع تقسيم شد تا صداي آنها براي خواهران 
و برادران تفكيك باشد. آنها روي دو لنگه درهاي چوبي 
نصب مي شدند و اينگونه مراجعان را آسوده مي نمودند 
تا بدانند با نواختن كوبه مخصوص خود مرد يا زن خانه 

در را باز خواهد كرد. 
كوبه هاي نصب شده روي اين در ها در دو مدل چكشي 
براي مردان و حلقوي براي زنان بود كه در خانه هاي عوام 
نوع چوبي و فلزي و منازل اشرافي مدل برنجي يا ورشابي 
آن را نصب مي كردند. تخريب باف��ت قديمي، دزدان و 
سارقان آثار تاريخي را به اين فكر انداخت تا در فرصت 
مناس��ب اين هنر بي بديل تاريخ��ي را از در ها بازكرده 
تا به  راحتي بتوانند از طريق شيخ نش��ين هاي سواحل 
خليج فارس به خريداران غربي برسانند تا در موزه هاي 

خود مستقر كنند. 
ش��هر تاريخي يزد يكي از مبدأهاي اين س��رقت كلان 
است كه ساليان دراز مورد دستبرد قرار مي گرفت زيرا 
تعداد اين واحدها و بافت تاريخي آن بسيار زياد است. با 
گشت وگذاري در پاساژ پروانه تهران مي توان انواع كلون، 

كوبه و گل ميخ هاي جدا شده از بافت تاريخي شهرهاي 
كش��ور را پيدا كرد. اينگونه كالاهاي عتيقه قيمت ثابت 
ندارد و فروش��ندگان طمع��كار كه اكثراً روانشناس��ان 
خبره اي هستند از توجه مش��تري سوءاستفاده كرده و 
قيمت را بر اساس اشتياق به خريد تعيين مي كنند. در 
اين ميان بعضي از كلون هاي چوبي حكاكي و كوبه هاي 
فلزي، برنجي، ورشابي يا  مسي قلمزني و حكاكي شده 
ارزش بالاي��ي دارد كه از طريق دلالان از كش��ور خارج 

مي شود و قيمت هاي ميليوني دارد. 
در س��ال 89 نيز در وقوع س��رقت هاي س��ريالي از آثار 
تاريخي اصفهان تع��داد قابل توجهي از اي��ن كوبه ها و 
گل ميخ ها از روي درب ها كنده و به يغما برده ش��د كه 
مي تواند نوعي خيانت به آثار بي بديل تاريخ كشور باشد. 
جا دارد مس��ئولان ميراث فرهنگي قبل از تخليه كامل 
اين اثر با يك فراخوان عمومي نس��بت به شناسنامه دار 
كردن صدها هزار قطعه كوبه، گل ميخ و كلون هايي كه 
هنرمندان بزرگي روي آنها حكاكي و كنده كاري كرده اند 
اقدام نمايند و ضمن ثبت جهاني اجازه ندهند اثري ديگر 

توسط همسايگان مصادره شود. 
*روزنامه نگار پيشكسوت

كوبه و گل میخ ثبت جهاني مي شود

اكبر عبدي معتقد اس�ت اگ�ر بازيگر نق�ش كمدي را 
ج�دي ب�ازي نكن�د، بينن�ده خن�ده اش نمي گي�رد. 
اكبر عبدي ژانر كم��دي را جدي ترين ژانر دانس��ت و در 
اين  زمينه گفت: شما اگر در كمدي زندگي نكنيد و نقش 
خودتان را به خوبي و با جديت بازي نكنيد، كسي آن نقش 
را باور نمي كند و اگر كس��ي نقش كم��دي را جدي بازي 
نكند، شما خنده تان نمي گيرد. در واقع آنقدر بازيگر طنز 
نقش خود را به خوبي بازي مي كند كه بيننده مي تواند به 

آن نقش بخندد. اكبر عبدي در گفت وگو با ش��بكه آي فيلم با اش��اره به اينكه وقتي 
بازيگر جدي باش��د، كمدي، كمدي مي شود، گفت: متأس��فانه در سينماي ايران، 

كمدي را جدي نمي گيريم و فكر مي كنيم فيلمي كه جدي 
باشد و مردم را بگرياند، هنري است. حال آنكه كار كمدي 
سخت تر است و هميشه در هر فرهنگي و در هر جاي دنيا 
هنرپيش��ه هاي كمدي به تعداد انگشتان دست و كمتر از 

ساير هنرپيشه ها هستند. 
وي درب��اره پذيرفتن نق��ش زن در كارنام��ه كاري اش 
توضيح داد: وقت��ي در نقش هايي كه به من پيش��نهاد 
مي شود به يك منطق نرسم، آن را قبول نمي كنم. بعد از 
فيلم سينمايي »آدم برفي« بود كه پيشنهادات زيادي به من شد كه نقش زن را 

بازي كنم، اما تا امروز چهار بار اين كار را انجام دادم.

اكبر عبدي:  نقش كمدي را جدي بازي نكني، بیننده نمي خندد


